
کرات و چندپاره شدن اصولگرایان مذا
کنش های عصبی    وا

کره تندروهای مخالف مذا
 روز شنبه در حالی عباس عراقچی، وزیر امور خارجه 
و استیو ویتکاف، نماینده ویژه رئیس جمهور آمریکا 
در امور خاورمیانه در عمان به صورت غیرمستقیم با 
که در داخل کشور برخی این  کردند  کره  یکدیگر مذا
کره را یک شروع حساب شده خواندند و برخی دیگر  مذا
کره کننده  هم عصبانیت شان را با توهین به تیم مذا
، در مقابل  نشان دادند. خبرآنلاین نوشت؛ به بیان دیگر
بیم و امیدهای افکار عمومی، سیاسیون و کارشناسان 
کرات میان تهران و واشنگتن،  و دیپلمات ها درباره مذا
خواب  غیرمستقیم  کره  مذا این  که  هستند  افرادی 
بهاری آنان را بر هم زده و عصبانیت را همراهشان کرده 
کره، تندروها، افراطیون، کاسبان  است. مخالفان مذا
تحریم، دلواپسان و... واژه هایی هستند که در توصیف 
سیاسیون و افرادی به کار برده می شود که با تصمیمات 
کراتی مخالفت کرده و عصبانیتشان  کلان در حوزه مذا
را با فریاد و سر و صدای بلند ابراز می کنند. ابایی هم 
ندارند که در مسیر تندروی خود تا پای تجمع، تهدید 
و زیرسوال بردن نظام پیش بروند. تیر خلاص اقدامات 
و اظهارنظرهای این طیف از سیاسیون، به سوی تیم 
ود که پس از نامه نگاری  کره کننده ای نشانه می ر مذا
میان دونالد ترامپ و رهبر انقلاب و با اجازه ایشان راهی 
ع به مذاق آنان  گویی این موضو مسقط شدند؛ اما 
و بی محابا عباس عراقچی  خوش نیامده و از همین ر
و دولت چهاردهم را آماج حملات تند و تیز خود قرار 

دادند. 
  اختلافات اصولگرایان 

برای  غریبی  واژه  »انسجام«  که  سال هاست   
شاید  است؛  شده  ایران  سیاست  راست گرایان 
به  فرزندان شان  برخی  که  وزهایی  ر آن  اصولگرایان 
دنبال برگزیدن جهتی مخالف مسیر حرکتی پدران خود 
بودند، تا راه خود را از بزرگان و ریش سفیدان این جریان 
 ، جدا کنند، هرگز تصور نمی کردند که در روزگاری دیگر
تندروی ها و افراط گری ها آنقدر شدت بگیرید که تبدیل 
و بلای  به معضل جدی شان کرده و همین افراد تندر
جان اردوگاه راست شوند. اختلافاتی که این روزها ظهور 
و بروز بیشتری پیدا کرده و شاهد این ادعا نیز مواضع و 
چنددستگی میان مواضع اخیر اصولگرایان درباره بحث 
کره غیرمستقیم با آمریکا است. به طور مثال، در  مذا
میان اصولگرایان میانه رو و سنتی هم برخی از چهره ها 
، علی مطهری  چون علی لاریجانی، محمدرضا باهنر
و مصطفی پورمحمدی بارها سینگال های مثبتی را 
کره با آمریکا فرستادند، با این حال چهره هایی  برای مذا
کنش های  چون کاظم انبارلویی و مهدی چمران، وا
کره غیرمستقیم داشتند. مهدی چمران  منفی به مذا
در حاشیه جلسه شورای شهر تهران، با بیان اینکه در 
کرات  برخی مطبوعات می بینیم که برخی به این مذا
دل  بستند که خوش خیال هستند، گفت: »دلبستگی 
نکنیم و از خواب بیدار شویم و باید در هر صنعت و 
وی پای خودمان بایستیم و می توانیم و  موضوعی ر
این تجربه مثبت را نباید پشت گوش بیندازیم. امروز 
در صنایع بزرگ نقش داریم و جزو ۱۰ کشور بزرگ در 
و چنددستگی  اختلافات  اما  برخی صنایع هستیم. 
میان اصولگرایان تنها به همین موارد محدود نیست و 
می توان ردپای آن را حتی در میان تندروها نیز پیدا کرد. 
تندروهایی که برخی شان تا دیروز مخالف صددرصدی 
برجام بودند و در سال های منتهی به تصویب برجام 
در همایش دلواپسان شرکت می کردند؛ حال امروز از 
کره غیرمستقیم با آمریکا سخن می گویند.  حمایت از مذا
پایداری  جبهه  عضو  نماینده  خضریان،  علی  مانند 
تیم  دیپلماتیک  مواضع  علیه  بارها  که  مجلس  در 
روحانی و برجام موضع گرفته بود، اخیرا در یادداشتی 
با مقایسه دونالد ترامپ در سال ۲۰۲۵ و ۲۰۱۶ نوشت: 
»درک واقعیت های صحنه بین الملل باعث خواهد 
برخلاف  که  و  پیش ر غیرمستقیم  کره  مذا در  تا  شد 
فضاسازی رسانه ای دشمن برای ایجاد جنگ روانی، 
خ کشیدن ضعف های  مسبوق به سابقه نیز است، با به ر
ترامپ ۲۰۲۵ به او یادآوری شود که زمان به ضرر آمریکا 
می گذرد.« همچنین حسن قشقاوی، نماینده رباط کریم 
کرات  از موافقت اعضای کمیته هسته ای مجلس با مذا
غیرمستقیم میان تهران و واشنگتن که شامل محمود 
نبویان و علی خضریان می شود خبرداد. سیدمحمود 
نبویان، نماینده تهران هم که بارها ادعایی خلاف واقع 
کرات وین ارائه کرده بود، این روزها  درباره برجام و مذا
تلاش دارد تا خود را از زیرسایه تندروهای مجلس بیرون 
کرات در شبکه اجتماعی  بکشد. او اخیرا درباره مذا
گرچه محور شرارت دنیا یعنی رژیم  ویراستی نوشت: »ا
کره مستقیم با  شرور و تروریست آمریکا خواهان مذا
کره )غیرمستقیم(، موضوع  ایران بوده است، اما نوع مذا
کشور عمان(  کره ) کره )فقط هسته ای( و محل مذا مذا
از سوی ملت بزرگ ایران تعیین شده است، توافق 
عبرت آموز برجام نشان داده است که هیچ گاه آمریکا به 

توافق خود عمل نخواهد کرد.«
کره  هدف مخالفان مذا

و  نظام  تصمیم  با  عراقچی  عباس  آنکه  وجود  با   
اما  شد،  مسقط  راهی  نظام  عالی  مسئولان  حمایت 
وها نشان از مقابله آنان با تصمیمات  اظهارات تندر
، با وجود آنکه بخشی از  نظام می دهد. به بیان دیگر
بدنه اصولگرایان هم برای حل مشکلات رفع تحریم ها 
کره با آمریکا بوده و از تصمیم  و فروش نفت خواهان مذا
حمایت  غیرمستقیم  کرات  مذا برگزاری  برای  نظام 
کردند، اما بدنه تندروی این طیف سیاسی در مقابل 
کوک  مخالفت  ساز  و  کرده  ایستادگی  تصمیم  این 
وی ها با انتقادات زیادی  کرده اند. هر چند این تندر
از سوی اهالی سیاست و حتی دولتمردان چهاردهم 
همراه شده است، اما به نظر می رسد که دلواپسان به 
همین راحتی از خواسته خود عقب نشینی نخواهند 
کرد و در روزهای آینده نیز باز هم به این تقابل ادامه 

خواهند داد. 

کرات ایران و آمریکا و   آرمان ملی- حمید شجاعی: مذا
مسائل پیرامونی آن به ویژه تاثیر آن بر بازارهای سرمایه ای 
گویا باعث شده تا دیگر  ، طلا و سکه  ز ار همچون قیمت 
وعده های رئیس جمهور تحت الشعاع قرار بگیرد. هر چند 
حل  برای  تلاش  یعنی  رئیس جمهور  شعار  مهم ترین  که 
مشکلات اقتصادی و معیشتی ارتباط مستقیمی با بحث 
کرات، توافق احتمالی و برداشتن تحریم ها دارد و از  مذا
این رو این همپوشانی اجازه مطالبه مجزا درخصوص بهبود 
وضعیت اقتصادی و معیشتی را نمی دهد. گرچه دولت با 
ابتکارهایی مثل پرداخت یارانه یا کالابرگ مردم را در گذران 
زندگی یاری می کند، اما به واقع خود می داند که اینها بیشتر 
به مسکن هایی شبیه است که کارکرد کوتاه مدت و موقت 
دارد و باید شرایط اقتصادی به لحاظ ساختاری اصلاح و 
درست شود. اما از اقتصاد که بگذریم از دیگر وعده های 
رئیس جمهور که بسیار هم مورد استقبال جامعه قرار گرفت، 
بحث رفع فیلترینگ شبکه های اجتماعی بود. وعده ای که 
بارها و بارها طی هفت ماه گذشته بدان پرداخته شد و از 
خود رئیس جمهور گرفته تا سخنگوی دولت، وزیر ارتباطات 
و... بسیار در این خصوص سخن گفتند و بر لزوم حل و فصل 
کید داشتند. آخرین خبرها تا پیش سال  ع تا این موضو
گرام  جدیدی مبنی بر این بود که پلتفرم های تلگرام و اینستا
تا پیش از آغاز سال نو رفع فیلتر خواهند شد، اما گذشت 
زمان و ۲۶ روز از سال جدید نشان داد که آن گفته مقرون 
گذشته پس از جلسات  گرچه دیماه سال  به واقع نبود. 
مختلفی که در شورایعالی فضای مجازی برگزار شد بالاخره 
استارت رفع فیلترینگ زده شد و بر پایه آن اپلیکیشن های 
واتساپ و گوگل پلی رفع فیلتر شدند تا گام اول تحقق این 
وعده مسعود پزشکیان با موفقیت برداشته شود. هر چند که 
بسیاری بر این باور بودند که دولت می توانست در همان گام 
گرام و تلگرام را  نخست پلتفرم های پرطرفداری چون اینستا
رفع فیلتر کند، اما زمانی که به هرم جمعیتی شورای عالی 
فضای مجازی نگاهی بیندازیم و نوع نگاه آنها را مورد بررسی 
قرار دهیم متوجه خواهیم شد که برای گام نخست تصمیم 
بخردانه ای گرفته شد و از برنامه هایی که حساسی کمتری 
نسبت به آنها وجود داشته استارات رفع فیلترینگ را زده اند. 
با این حال از دیماه تا کنون قریب به 4 ماه گذشته است و 
مردم نیز منتظر اقدام دولت در مسیر برداشتن گام جدیدی 

برای رفع فیلترینگ سایر پلتفرم ها هستند. 
 بازیابی سرمایه اجتماعی 

 عده ای معتقدند از زمانی که دولت روی کارآمده به واسطه 
خ داده و بعضا موجبات نارضایتی  که ر اتفاقات مختلفی 
مردم را فراهم آورده، سرمایه اجتماعی دولت نیز با کاهش 
و ریزش مواجه شده و دولت برای اینکه در ادامه راه بتواند 
حمایت مردم را با خود همراه داشته باشد باید بتواند با 
اقداماتی مثبت و موثر اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی از 
دست رفته را مجددا بازیابی کند تا در ادامه مسیر با مشکل 
مواجه نشود. لذا حرکت در مسیر تحقق وعده ها از مهم ترین 
که دولت برای بازیابی سرمایه اجتماعی  اقداماتی است 
و اعتماد عمومی می تواند انجام دهد. رفع فیلترینگ از 
شبکه های اجتماعی نه تنها به لحاظ اجتماعی اعتماد 
و سرمایه مردم نسبت به دولت را باز می گرداند و کسب و 
کارهای مردم که بر بستر این شبکه های فیلتر شده بوده 
را احیا می کند؛ بلکه به جهت اقتصادی نیز بسیار به نفع 
دولت خواهد بود و از هزینه های گزاف و سرسام آور و سود 

که از بابت فروش فیلترشکن ها ایجاد می شود  سرشاری 
نماینده  کوچی،  رشیدی  جلال  شد.  خواهد  جلوگیری 
پیشین مجلس در این خصوص می گوید: »دولت در زمان 
انتخابات وعده های مختلفی درباره رفع فیلترینگ داد، اما 
در عمل این بحث را که »ما باید روی موضوع رفع فیلترینگ 
ح کرد. متاسفانه این  اجماع و وفاق داشته باشیم« مطر
کنون در رفع فیلتر تنها یکی از اپلیکیشن ها یعنی  اجماع تا
واتساپ ایجاد شده است. در شبکه های اجتماعی مثل 
گرام، توییتر و حتی یوتیوب که مردم کشور  تلگرام، اینستا
بیش ترین استفاده را از آن ها دارند و حتی خود مسئولان 
آن ها حضور  و در  این شبکه ها استفاده می کنند  از  هم 
ح می شود که چرا فیلترینگ همچنان  دارند، این سوال مطر
برجاست؟« رمضانعلی سبحانی فر دیگر نماینده پیشین 
ع را به دست  نیز معتقد است: »دولت نباید این موضو
فراموشی بسپارد و برای رونق بخشی به فضای کسب و کار 
و افزایش رضایتمندی مردم باید به دنبال راه حلی باشد 
تا این محدودیت ها را به حداقل برساند. شعار همیشگی 
آقای پزشکیان این است که من همیشه طرف مردم هستم، 
کثریت یعنی مردم، پس  کسانی هستند؟ ا این مردم چه 
باید به نظر این مردم احترام گذاشت و این محدودیت ها 
ع  کرد. البته آقای پزشکیان متوجه این موضو را برطرف 
شده است که این فضا می تواند به کسب و کار کشور و رونق 
بخشی امورات کمک کند. متولیان امر نباید بگذارند که این 
موضوع به دست فراموشی سپرده شود. یک سوال مهمی 
که درحال حاضر  باید از مسئولان مربوطه پرسیده شود 
آیا  را برطرف نمی کنید؟  مشکل چیست و چرا فیلترینگ 
به دنبال نرم افزاری هستید که این محدودیت ها را بردارد یا 
نگرانی های آن عده خاص را لحاظ کنید؟ بهانه تان برای این 
وقفه ایجاد شده در رفع فیلترینگ چیست؟ متولیان این 
موضوع باید یک بازه زمانی را مشخص کنند و اعلام کنند که 
ما نرم افزاری تهیه کرده ایم که هم فیلترینگ را رفع می کند 
کنند.« در  و مردم هم بتوانند از این پلتفرم ها استفاده 
نهایت مهم  این است که رئیس جمهور و دولتمردان قول و 
وعده های خود به مردم را فراموش نکرده باشند و همچنان 

با نهایت توان در جهت تحقق وعده ها اقدام کنند. 

 جامعه و فیلترینگ 
یک فعال سیاسی اصلا ح طلب در خصوص لزوم عمل به 
وعده ها از سوی رئیس جمهور و دولت اظهار داشت: من فکر 
نمی کنم آقای دکتر پزشکیان و دولتش ظرف کمتر از ۷ ماه 
وعده هایی که داده اند را فراموش کرده باشند. به هر حال 
گرفتاری ها، مشکلات و مسائلی که این دولت به ارث برده و 
برای خروج از آنها باید تدارک ببیند و برنامه داشته باشد خیلی 
زیاد است و طبعا هفت ماه زمان کوتاهی است که ما انتظار 
داشته باشیم دولت بخواهد موبه مو به همه وعده هایش عمل 
کند. سعید شریعتی به »آرمان ملی« گفت: ما حداقل باید 
اجازه بدهیم که پایان سال ۱4۰4 که عملا دولت اولین برنامه 
اجرایی خود را به در قالب بودجه پیش برده اتفاق بیفتد و آن 
زمان ارزیابی کنیم که دولت تا چه حدی به مسیری که وعده 
داده بوده و بر اساس طراحی آن مسیر مردم به رئیس جمهور 
اعتماد کردند موفق شده و دستاوردهایش چیست. وی افزود: 
در مورد بحث فیلیترینگ هم جامعه خیلی معطل فیلترینگ 
نیست یعنی راه خودش را پیدا می کند و عملا با بقای این 
فیلترینگ حکمرانی دولت را در حوزه فضای مجازی مختل 
کرده است. در حقیقت این دولت است که از بحث فیلترینگ 
خودش دچار زیان و مشکلات جدی و عدیده می  شود و 
مردم از طریق دسترسی به فیلترشکن ها مسائل خود را حل 
می کنند. عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت بیان کرد: من 
فکر نمی کنم کسی از شهروندان بخواهد از این پلتفرم های 
باشد.  و مشکل چندانی داشته  کند  استفاده  فیلتر شده 
البته شهروندان باید هزینه های بیشتری پرداخت کنند و از 
این جهت بازهم نارضایتی از دولت اتفاق می افتد، اما مردم 
فیلترینگ را دور می زنند و این یعنی بی اعتبارشدن اقتدار 
ع  گر متوجه این موضو دولت. شریعتی عنوان کرد: دولت ا
که با بحث فیلترینگ چه چیزی را معامله می کند و  باشد 
زمانی که آن چیز برایش دارای ارزش شود، به واسطه آن ارزش 
که مردم دورش می زنند اقتدار و اعتبارش نزد توده مردم از 
بین برود بهتر می تواند تصمیم درست را اتخاذ کند. من فکر 
می کنم که هر عاقلی این می تواند این مساله را ارزیابی کند 
که متضرر اصلی بحث فیلترینگ در درجه اول حکومت و بعد 

بلافاصله دولت  است. 
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»آرمان ملی« تحقق وعده های رئیس جمهور را در سال جدید بررسی می کند

! رفع فیلترینگ مشمول مرور زمان نشود قای رئیس جمهور آ
 

    سعید شریعتی در گفت وگو با »آرمان ملی«: فیلترینگ اعتبار  دولت را  کمرنگ می کند

وه سیاسی: یکی از شاخص ترین  گر   آرمان ملی- 
پاستور  به  ود  ور برای  پزشکیان،  مسعود  شعارهای 
کاهش دوقطبی در جامعه و البته کاهش فاصله بین 
دولت و مردم بود. در ماه های گذشته که دولت هنوز 
کنون نتوانسته به  در یک سالگی خود بسر می برد تا
این شعار جامه عمل بپوشاند، هرچند در این حوزه 
فعالیت هایی انجام داده است ولی هنوز هیچکدام 
از پروژه های او به اتمام نرسیده است. به عنوان مثال 
کنش زیادی در سطح  گر بخواهیم  شعارهایی را که وا ا
جامعه داشته بررسی کنیم، باید به رفع فیلترینگ و البته 
عدم ابلاغ قانون عفاف و حجاب اشاره کنیم که هنوز 
به فرجام نهایی نرسیده اند. در این مورد البته باید به 
کرات با آمریکا نگاهی داشته باشیم  شروع دور جدید مذا
که هنوز برای اینکه بگوییم این گفت وگوها به نتیجه 
خواهد رسید زود است، ولی با همه این حاشیه ها بازهم 
دولت نگران وضعیت موجود جامعه است و همچنان 
اعضای کابینه تلاش دارند تا به نوعی در سخنرانی ها و 
نشست های خودشان این موضوع را گوش زد کنند که 
پاستور همچنان دغدغه فاصله دولت از ملت و فاصله 
طیف های مختلف در جامعه را دارد. در شرایطی که 
کرات آماده می کند  ایران خود را برای دور جدید مذا
بسیاری از کارشناسان و تحلیل گران معتقدند فضای 
کرات کمک  آرام جامعه می تواند به روند موفقیت در مذا
کند. وزیر کشور روز گذشته اعلام کرد که دولت تلاش 
دارد مشارکت شهروندان را افزایش دهد. در این مورد 
با یک جامعه شناس سیاسی گفت وگو کرده ایم که در 

ادامه می خوانید. 
 دوقطبی سازی به سود جامعه نیست

اشاره  با  سیاسی  جامعه شناس  بخارایی،  احمد   
ملی«  »آرمان  خبرنگار  به   دوقطبی  عوامل  انواع  به 

کنیم  ع اشاره  می گوید: »در ابتدا باید به این موضو
که دوقطبی تنها به موضوعات سیاسی باز نمی گردد. 
خ  شکاف یا دوقطبی سازی در حوزه اقتصادی و مالی ر
می دهد. از جمله عواملی که باعث شکاف اقتصادی 
یا تظاهر به  رانت  به  قدرت،  نزدیکی  می شود مانند 
ایدئولوژی گرایی هر یک می تواند عوامل دسترسی  به  
منابع مالی باشد. در مقابل طیف های دیگر جامعه یا 
به این منابع دسترسی ندارند یا بسیار سخت و محدود 
دسترسی خواهند داشت. توجه داشته باشید آنچه 
نام دارد در حوزه های فرهنگی هم  دوقطبی سازی 
وجود دارد که در سال های اخیر در حوزه حجاب به این 
چالش برخورده ایم.« این جامعه شناس سیاسی در 
همین مورد و با اشاره به وضعیت دوقطبی جامعه ادامه 
می دهد: »دوقطبی سازی در جامعه ما رو به افزایش 
کنون برای مسئولان هم نمایان  است و این مرزبندی ها ا
شده است. اینگونه نیست که افرادی با تفکر به ظاهر 
مدرن تر لزوما خیلی منطقی تر فکر کنند، زیرا جامعه ما 
گاهی بخش نبوده و در آن طبقه متوسط و روشنفکر  آ
به طبقات پایینی رفته اند. در چنین جامعه ای اقشار 
، رسانه ها و هنر برای هیچ یک  وشنفکر دانشگاهی، ر
نداشته اند. وقتی  را  کافی  گاهی بخشی  آ از دوطرف 
وشنفکر ضعیف شود  در جامعه ای طبقه متوسط و ر
گاهی نیست، زیرا افرادی  تفکر مدرن افراد همراه با آ
گاهی بخش باشند ضعیف شده اند. در  که می توانند آ
اینجا باید به چالش دوقطبی سازی در حوزه اقتصادی 
اشاره کنیم.« او با انتقاد از ایجاد دوقطبی در جامعه 
اضافه می کند: »وجود دو قطب در یک جامعه به سود 
موفق  جامعه ای  زیرا  بود  نخواهد  آینده  نسل های 
کستری بیندیشند و رفتار  خواهد شد که مردم آن، خا
کنند، زیرا تفکرات صرفا سیاه یا سفید در جامعه راه 

به جایی نبرده و به اختلاف ختم خواهد شد. تناقض به 
معنای آشتی ناپذیری میان دوقطب است که نهایتا یک 

گروه را وادار می کند تا گروه دیگر را حذف کند.«
 تلاش دولت برای افزایش مشارکت

 اسکندر مومنی، وزیر کشور با بیان اینکه همبستگی 
»وقتی  گفت:  است،  بوده  کشور  انسجام  عامل  ملی 
ح می کند و مردم به  رئیس جمهور شعارهایی را مطر
آن ها رای می دهند، مکلفیم پس از پایان انتخابات نیز 
تا انتهای دوره به این شعارها وفادار بمانیم. تلاش ما 
این بوده که جامعه دچار دوقطبی نشود. ما هیچ گاه 
نگفتیم فقط سنت من یا مذهب من یا قومیت من؛ ملت 
ایران همیشه اهل وفاق و وحدت بوده اند. ما یک ملت 
هستیم. رئیس جمهور نیز معتقد است باید از همه این 
ظرفیت ها استفاده شود. تلاش فراوانی شد که وفاق و 
وحدت ملی در همه نقاط کشور رعایت شود. ما در وزارت 
کشور رویکردی را دنبال می کنیم که نگذاریم پدیده های 
اجتماعی، امنیتی شوند.« وزیر کشور در همین مورد 
ادامه می دهد: »ما معتقدیم اولویت، ایجاد فرصت برابر 
است، این نگاه ماست. حتی در موضوع تولید و شعار 
سال نیز چنین است و سرمایه گذار نباید دغدغه ای جز 
تولید و اشتغال داشته باشد. ما در وزارت کشور وظیفه 
کنیم. وفاق  کنیم و حمایت  داریم فرصت برابر ایجاد 
به معنای نبود تفاوت نیست. ما جامعه ای متکثر داریم. 
از نظر سیاسی، قومی، مذهبی و محلی تفاوت های 
زیادی داریم. اما باید همه دست به دست هم دهیم تا 
جامعه دچار دوقطبی نشود و باید به تفاوت ها احترام 
بگذاریم. هدف ما افزایش مشارکت است. مشارکت در 
عرصه های سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی. 
گر مشارکت کم شده، همه ما باید به سهم خود در این  ا

کاهش نگاه کنیم و تلاش کنیم آن را افزایش دهیم.«

»آرمان ملی« بررسی می کند

  دغدغه پاستور برای کاهش دوقطبی
گاهی بخشی دارد       احمد بخارایی: جامعه نیاز به آ

سخنگوی وزارت امور خارجه: 
 مانعی برای سرمایه گذاری 

اقتصادی آمریکا در ایران نیست
کرات منحصر به رفع تحریم ها و   مذا

موضوع هسته ای است
 سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست 
غریب آبادی  دیروز  که  داد  خبر  خبری 
معاون وزیر خارجه برای شرکت در نشست 
حامیان منشور سازمان ملل به مسکو سفر 
کرد. اسماعیل بقائی اظهار داشت: موضع 
کرات غیرمستقیم با آمریکا  اصلی ما در مذا
رفع تحریم های ظالمانه و غیرقانونی است 
که علیه ملت ایران اعمال شده است و این 
مطالبه جدی و اساسی ماست و با جدیت 
کرات پیگیری می کنیم. وی در  آن را در مذا
کرات ایران و آمریکا  مورد مکان دور بعدی مذا
گفت: همان طور که وزیر خارجه مطرح کردند 
کرات جایی غیر از عمان  احتمالا دور بعدی مذا
خواهد بود. وی افزود: به نظرم این موضوع 
کرات  مهمی نیست، مهم این است که مذا
ما در همان چارچوب قبلی یعنی به صورت 
غیرمستقیم با میانجیگری عمان ادامه پیدا 
می کند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: 
از  کرات تمهیدات لازم  در مورد مکان مذا
سوی طرف واسط اندیشیده می شود، ما از 
کرات تشکر  تمهیدات عمان در دور اول مذا
می کنیم. امیدواریم که در مورد دور بعدی هم 
به نحو شایسته تصمیم گیری شود. سخنگوی 
کید کرد: ما با طرف عمانی در  وزارت خارجه تا
ارتباط هستیم و بعد از دریافت نظرات طرف 
عمانی در این ارتباط تصمیم گیری می کنیم و 
آن را اعلام می کنیم. بقائی همچنین در مورد 
اظهارات اخیر سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
در مورد تهران از جمله اینکه ایران باید جدیت 
بیشتری از خود نشان دهد و تهدیداتی که در 
این زمینه بیان کرده است، عنوان کرد: این 
مواضع متناقضی است که از سوی مقامات 
ح می شود و باید این  مختلف آمریکایی مطر
تناقض را حل کنند. وی ادامه داد: یکی از 
کره غیرمستقیم این است که شما  دلایل مذا
کره باشید و از طرف  نمی توانید مدعی مذا
دیگر به فشار ادامه دهید و مطلقا چنین 
رویکردی پذیرفتنی نیست. سخنگوی وزارت 
امور خارجه در مورد زمان سفر مدیر کل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به ایران گفت: توافق 
اصولی برای سفر آقای گروسی انجام شده 
است، در مورد اصل سفر تفاهم شده است. 
در مورد جزئیات و دیدارها نکاتی هست که 
نمایندگی ما در وین در تعامل با دفتر مدیرکل 
در حال پیگیری است. علی الاصول این هفته 
این سفر انجام می شود. بقائی عنوان کرد: فکر 
می کنم که به زودی در این زمینه اطلاع رسانی 
می کنیم. البته یکسری موارد لجستیک وجود 
دارد که همان طور که اشاره شد در حال رایزنی 
و هماهنگی در ارتباط با آن هستیم و فکر 
می کنم که این سفر این هفته انجام می شود. 
کرد:  اظهار  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
این سفر از قبل برنامه ریزی شده بود و در 
آژانس  با  ایران  چارچوب تعاملات مرسوم 
صورت می گیرد. سخنگوی دستگاه سیاست 
اقتصادی  همکاری های  مورد  در  خارجی 
ایران و آمریکا تصریح کرد: مانعی برای همکاری 
اقتصادی و سرمایه گذاری اقتصادی برای 
طرف های مقابل در ایران وجود نداشته و 
این مشکل خود آمریکایی ها بوده که با وضع 
کم چند لایه شهروندان  قوانین پیچیده و مترا
خود را از سرمایه گذاری اقتصادی در ایران 
محروم کرده است. بر اساس برنامه ریزی که 
از قبل انجام شده است در اواخر این هفته 
وزیر خارجه به روسیه سفر می کند و در این 
سفر مسائل مختلف از جمله آخرین تحولات 
مسقط مورد بررسی قرار می گیرد. وی مجددا 
کید کرد که این سفر از قبل برنامه ریزی شده  تا

بوده است.
کت   در امر دیپلماسی همواره قائل به نزا

دیپلماتیک هستیم
کرات غیرمستقیم  کرد: مذا کید   بقایی تا
بین ایران و آمریکا منحصر به رفع تحریم ها و 
موضوع هسته ای است و هیچ موضوع دیگری 
در دستور کار نیست. سخنگوی وزارت خارجه 
همچنین در پاسخ به اینکه برخی معتقدند 
کرات غیرمستقیم  آقای عراقچی در جریان مذا
بین ایران و آمریکا در مسقط با احوالپرسی 
کره کننده ارشد آمریکایی  با »ویتکاف« مذا
کرد:  کرده است، تصریح  خطوط قرمز را رد 
من در آنجا رنگی ندیدم، ما در امر دیپلماسی 
کت دیپلماتیک هستیم  همواره قائل به نزا
و  اروپایی  دیپلمات های  با  برخورد  در  و 
آمریکایی در سطح سازمان ملل و سایر مجامع 
گر به دیپلمات ایران سلام شود  بین المللی ا
ما هم سلام علیک می کنیم و جواب بخشی 
کت دیپلماتیک است. وی درباره دلایل  از نزا
کره مستقیم میان  ایران با آمریکا نیز  عدم مذا
کره مستقیم صورت  اظهارکرد: دلیل اینکه مذا
نمی گیرد، این است که موثر و مفید نیست. 
که شیوه  از دیپلماسی  این شیوه  انتخاب 
نامتعارفی نیست، هم قبلا اتفاق افتاده، وی 
کره مستقیم در شرایطی که  ادامه داد: مذا
، استفاده از  یکطرف اصرار بر رویکرد تحکم آمیز
زبان تهدید و توسل به زور دارد قاعدتا نه مفید 
است، نه برای طرفی مثل جمهوری اسلامی 
ایران قابل قبول است و نه این که می تواند 
کان  منتج به نتیجه شود. وی تصریح کرد: کما
ما همان شکل و شیوه ای که انتخاب کردیم را 

ادامه خواهیم داد.


